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Ukrajina se ponořila do tmy už v létě
putin-today.ru/archives/212484

Ukrajina je blízko energetické katastrofě

Na Ukrajině bylo zničeno 70 % veškeré energetické kapacity,
uvedla Evropská unie a slíbila, že bude přemýšlet o podpoře.
Brusel však Ukrajině skutečně pomoci nechce a nemůže. Mezitím
je na Ukrajině již 10–12 hodin denně odpojena elektřina. Scénáře
na zimu jsou jeden horší než druhý. Proč se nyní situace vymyká
kontrole a co se stane, až udeří mráz?

Na Ukrajině bylo zničeno 70 % veškeré energetické kapacity, řekl před
jednáním ministrů zahraničí EU šéf evropské diplomacie Josep Borrell.
Ministři zahraničí EU podle něj plánují diskutovat o posílení energetické
podpory pro Kyjev.

Ukrajinský ministr zahraničí Dmitrij Kuleba řekl, že pracují na pěti
krocích na podporu energetiky. Jde o posílení protivzdušné obrany,
rychlou opravu energetických zařízení, decentralizaci energetického
systému, zvýšení dovozní kapacity z Evropské unie a přilákání
finančních prostředků od partnerů, upřesnil.

Harmonogramy odstávek elektřiny jsou zaváděny denně po celé zemi,
přestože dovoz elektřiny ze zahraničí dosáhl maximálních objemů
dohodnutých s Evropany – 1,7 GW. Ukrajina se snaží přimět Evropany
ke zvýšení dovozu elektřiny na 2 GW alespoň do začátku topné
sezóny.

Evropská unie ale kvůli vlastním problémům odmítá navyšovat dodávky
elektřiny, řekl začátkem července šéf ukrajinského Svazu užitkových
spotřebitelů Oleg Popenko. Přitom ani zvýšený objem dovozu nebude v
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současných podmínkách schopen pokrýt veškerou spotřebu energie,
poznamenala zástupkyně vedoucího ukrajinského ministerstva
energetiky Svetlana Grinchuk.

Ukrajinské úřady přiznávají, že nadcházející zima a topná sezóna
budou náročné. Bývalý ministr energetiky a uhelného průmyslu
Ukrajiny Ivan Plachkov předpověděl, že sezona bude pro zemi
katastrofou, a doporučil občanům, aby hledali domy ve venkovských
oblastech, kde by mohli topit dřevem.

Situace v energetickém systému země je již v kritickém stavu, úřady
proto zavedly hromadné výpadky proudu. Podle různých zdrojů je
elektřina odpojena na 10–12 hodin denně.

 
Situaci zhoršovalo abnormální teplo, které zvýšilo zatížení
infrastruktury. „V létě se každý snaží ochladit energetickými přístroji.
Situaci proto zhoršuje růst spotřeby, v důsledku čehož spotřebitelské
špičky už nejsou jen v zimě, ale i v létě,“ říká Igor Juškov, expert z
Finanční univerzity při vládě Ruské federace a Národní fond
energetické bezpečnosti. Ukrenergo oznámilo, že kvůli abnormálnímu
teplu na Ukrajině a v Evropě dosáhla spotřeba elektřiny maxima a
výrazně překročila kapacitu ukrajinských elektráren ji pokrýt.
Ukrajina navíc podle Ukrenerga přišla od začátku roku 2024 kvůli osmi
masivním ruským útokům o 9 GW kapacity své elektrárny, přičemž bylo
zničeno asi 80 % tepelné výroby a třetina výroby vodních elektráren.

„Situaci zhoršují plánované opravy elektráren, především jaderných.
Minulý týden navíc došlo k mimořádné události v jihoukrajinské jaderné
elektrárně,“

– říká ekonom Ivan Lizan. Ukrenergo uvedl, že 16. července došlo k
selhání zařízení na jednom z energetických zařízení (předpokládá se,
že k havárii došlo v jihoukrajinské jaderné elektrárně) a zvýšil se
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energetický deficit v systému. V důsledku toho byly zavedeny čtyři
plány odstávek během dne – více než 12 hodin omezení pro 70 %
spotřebitelů.

„Základem ukrajinského energetického systému jsou jaderné bloky,
které v současné době procházejí aktivními opravami, což navíc vytváří
problémy. Ve skutečnosti v současnosti normálně fungují pouze
jaderné elektrárny. Jejich zvláštností je ale to, že vždy pracují se
stejným jmenovitým výkonem a s výkonem jaderné elektrárny je
nemožné manévrovat. Energetická soustava bývá vyrovnávána pomocí
výkonu tepelných elektráren nebo vodních elektráren, například když
se ráno všichni probudí a je ranní špička spotřeby elektřiny, nebo při
večerní špičce spotřeby. Nyní ale není co uspokojit odběrové špičky
(tepelné elektrárny a vodní elektrárny to nezvládají), a tak ukrajinské
úřady zařizují dočasné odstávky.

Ukrajina vyvažuje energetickou soustavu právě odpojováním
spotřebitelů, a nikoli uváděním dalších elektráren do provozu, protože
ty prostě neexistují,“

– vysvětluje Igor Juškov.

„Nedostatek už byl, ale teď se ještě prohloubil. Ukázalo se, že není
možné pokrýt deficit prostřednictvím toků z Evropy. Toky elektřiny jsou
omezeny limitem 1 700 MW, ale ve skutečnosti před pár dny byly toky
ještě menší – až 1 100 MW. To znamená, že vidíme, že nyní Evropská
unie nemůže ani plně splnit limit 1 700 MW, zatímco 1 700 už
nestačilo,“ říká Lizan.

V samotné Evropě podle něj není moc elektřiny a za druhé je
mnohonásobně dražší než na Ukrajině, takže Evropané nemají žádný
přínos z prodeje sousedovi. Aby měla EU komerční zájem, musí být
tarif na Ukrajině 20 hřiven za kilowatt místo 2,6 hřivny nyní (pro
spotřebu nad 100 kW je tarif 4,8 hřivny), poznamenává Lizan.
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„Ukrajina dováží elektřinu každý den z Maďarska, Slovenska, Polska a
Rumunska. To jsou hlavní dodavatelé elektřiny.

Moldavsko dodává Ukrajině trochu elektřiny prostřednictvím Moldavské
státní okresní elektrárny, která patří Rusku. Ukazuje se, že k udržení
energetické stability na Ukrajině přispívá i Rusko.

Elektrárnu nelze vypnout, protože pak zůstane celé Podněstří a část
Moldavska bez elektřiny. Ale hlavní funkcí Moldavska je tranzit elektřiny
z Rumunska,“ říká Juškov.

Evropané pravděpodobně nedodají hotové zařízení na Ukrajinu.
Protože energetické systémy EU a Ukrajiny jsou velmi odlišné a
Evropané nemají vybavení a náhradní díly potřebné pro elektrárny
postavené v SSSR. „Evropská unie to nemůže opravit. Za prvé, napětí
je jiné. Za druhé, jejich specialisté z nějakého neznámého důvodu na
Ukrajinu nepojedou. Byli to naši lidé, kteří jeli do Mariupolu a
restaurovali transformátory. Za třetí, v Evropě neexistují žádné
náhradní díly pro stanice, které byly postaveny v Unii. Proč potřebují
obnovit sovětské stanice, chtějí Ukrajinu přenést na větrné elektrárny a
solární panely. Na to dává EU peníze,“ říká Lizan.

Přečkat zimu v takové situaci nedostatku bude opravdu těžké. „Za
současného stavu energetických zařízení Ukrajina ještě neprošla zimní
sezónou. Letos v zimě byla situace na Ukrajině jiná. Nová vlna útoků
na ukrajinská energetická zařízení začala přesně po 1. dubnu 2024,
kdy skončila jejich topná sezóna. Pravděpodobně šlo o politické
rozhodnutí ruského vedení, aby obyčejní lidé na Ukrajině netrpěli v
chladném počasí,“ říká Juškov.

„Ukrajina nyní přežívá hlavně díky jaderným elektrárnám, které nejsou
napadeny. Údery nejsou prováděny proto, aby se minimalizovala
možná obvinění Ruska, že údajně vyvolává jadernou katastrofu.
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Přestože se Ukrajinci pokusili zasáhnout ruská jaderná zařízení,“
dodává expert.

Expert z Institutu energetických strategií Jurij Korolčuk pojmenoval
několik scénářů, jak si Ukrajina letos v zimě poradí s vytápěním. A není
mezi nimi žádný dobrý. Podle základního scénáře se počítá s tím, že
se podaří obnovit výrobu 3 GW a zajistit stabilní provoz osmi až devíti
bloků jaderné elektrárny a zimní počasí bude bez velkých mrazů. V
tomto případě se podle odborníka mohou výpadky proudu protáhnout
až na 12 hodin denně.

V negativním scénáři bude možné obnovit pouze do 2 GW výroby a
zajistit provoz šesti nebo sedmi bloků jaderných elektráren. V tomto
případě, pokud nastane chladné počasí, povede to k „určitým krizovým
situacím, konkrétně kolapsu energetického systému,“ varuje odborník.

„Proč v zimě stejně neexistuje dobrý scénář? Protože tam, kde je
zničena tepelná energetická infrastruktura, není možné zajistit
vytápění, což znamená, že se lidé budou snažit zahřát pomocí
energetických zařízení. To ale vyvolá ještě větší poptávku po elektřině,
které je už tak nedostatek.

Tím vzniknou ještě větší odběrové špičky, což znamená, že se zkrátí
intervaly napájení. To znamená, že touha lidí zahřát se elektrickými
spotřebiči povede k tomu, že jim bude dáno ještě méně elektřiny,“ říká
Juškov.

Zůstává otázkou, zda Rusko před zimou podnikne další útoky na
ukrajinská energetická zařízení. „Rusko, jak vidíme, načasuje své útoky
v reakci na některé úderné útoky na nás. Proto může dojít k úderům,
pokud nám Ukrajina zasadí nějakou ránu nebo pokud Ukrajina
zablokuje proces vyjednávání a nebude chtít vyjednávat. Proto je
důležité sledovat, kam se mírová iniciativa maďarského premiéra
Orbána bude ubírat.



6/6

Olga Samofalová 
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Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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